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LABORATORI P3:

El laboratori P3 que es vol construir a la 
parròquia d’Ordino, és un projecte que 
va començar ara fa uns tres anys a pro-
posta de l’exministre Martínez-Benazet.

En aquell moment va demanar-nos opi-
nió tot dient que tenia una bona propos-
ta per Ordino, amb la implantació d’un la-
boratori farmacèutic.

Vàrem creure que aquest laboratori era 
de fabricació, tipus “Bayer”, que es vo-
lia instal∙lar al territori per avantatges fis-
cals i, per tant, sota aquestes premisses 
vàrem veure-ho bé. Al cap de poc temps, 
però, ens posarem en antecedents d’allò 
que realment es volia fer. Es tractava d’un 
laboratori de recerca immunològica ti-
pus P3.

Ens vàrem informar del que comportava 
aquest tipus de laboratori i es va confir-
mar que tal instal∙lació comportava un risc 
real, alt i innecessari per la parròquia i per 
a tot el país, en general.

Punts a tenir en compte:

1. S’ha creat una S.A. amb participa-
ció de Govern i Grífols.

2. La societat sempre serà deficità-
ria.

3. El Govern cada any aportarà a 
fons perdut 200 mil euros.

4. Si es fes alguna descoberta al la-
boratori P3 i es fes una patent, 
aquesta serà propietat de Grífols 
Irlanda i no d’Andorra.

5. L’aportació de 25 milions d’euros, 
no és inversió estrangera. Està 
previst que la societat s’endeuti, 
i amb quina garantia? Doncs po-
dem suposar que amb el mateix 
terreny públic del Prat de la Farga.

6. El Prat de la Farga de Rossell, patri-
moni de l’estat i valorat amb uns 18 
milions d’euros s’aporta a 50 anys i 

sense cap mena de lloguer ni con-
curs públic.

7. El Govern no tan sols aporta el 
terreny, sinó que a les seves cos-
tes, ha construït i pagat un pont 
de formigó de quasi 1 milió d’eu-
ros i ara, com que l’accés és insu-
ficient per a camions de gran to-
natge, pretenen fer un enllaç des 
de Sornàs del qual el Govern pa-
garà íntegrament uns 3 o 4 mili-
ons d’euros més.

8. En aquest laboratori es farà inves-
tigació amb rosegadors (malgrat 
que l’exministre ho negava). La 
prova és que al pla de negoci s’hi 
preveu 1 milió d’euros per al man-
teniment de rosegadors.

9. Considerem que, ni la nostra par-
ròquia, ni el nostre país, necessita 
un laboratori d’aquest tipus.

L’exministre i promotor de la iniciativa, 
qui encara figura al Consell d’Administra-
ció de Grífols Andorra, ha repetit insistent 
que no pot passar res. Però el temps ho 
posa tot al seu lloc, i fa pocs dies la prem-
sa internacional s’ha fet ressò de l’acci-
dent mortal produït al laboratori de Be-
llvitge. De veritat ens creiem que a Ordino 
es tindrà més cura que a una gran institu-
ció com Bellvitge?

A UNITS X ORDINO NO VOLEM EL 
LABORATORI P3 A LA NOSTRA PAR-
RÒQUIA, NI AL PAÍS, PERÒ SOM RES-
PECTUOSOS DE LA DEMOCRÀCIA 
I PER AIXÒ MATEIX PROMOUREM 
UNA CONSULTA POPULAR PER A 
FER QUE EL POBLE D’ORDINO PAR-
LI I MANIFESTI EL SEU POSICIONA-
MENT.

URBANISME:

Ara fa quatre anys, al llarg de la campanya 
electoral del 2019, vàrem pregar a la majo-
ria que no aprovés el pla d’urbanisme que 
tenien preparat, perquè obria les portes a 

l’especulació derivada d’una construcció 
sobredimensionada. Malgrat les nostres 
recomanacions, el pla d’urbanisme es va 
aprovar en el darrer moment del mandat, 
el desembre de 2019. 

Tots hem vist el resultat: una construcció 
desmesurada, i encara a dia d’avui, que-
den aproximadament 25.000 m2 amb lli-
cència d’edificació (més de 340 pisos), i 
cap d’ells a preu assequible.

Amb el nostre suport, l’any 2022, es va po-
der frenar aquesta especulació per mitjà 
d’un seguit de noves regulacions tem-
porals, com ara la rebaixa d’una planta i 
l’augment de l’espai de separació entre 
edificis, i posteriorment, en aquest ma-
teix any 2023, la prohibició de tramitar cap 
nou pla parcial ni projecte d’urbanització. 
A les acaballes de l’actual mandat, s’ha 
confeccionat un nou pla d’urbanisme què 
serà aprovat definitivament en el proper 
mandat.

A Units x Ordino som conscients que no 
es pot abaixar la guàrdia i que cal fer to-
tes aquelles accions que vinguin a millo-
rar el que ja hi ha i a promoure tot allò que 
sigui bo per a la parròquia i els seus ciuta-
dans. Així doncs: 

* Revisarem amb detall el nou pla 
d’urbanisme a fi d’assegurar-
nos que sigui just per tothom i 
que vetlli pels interessos, pre-
sents i futurs, d’Ordino.

* Col∙laborarem amb Govern per 
rehabilitar Casa Rossell perquè 
torni a lluir com es mereix i doni 
servei a la parròquia.

* Posarem a disposició de propi-
etaris i comunitats de veïns, un 
servei gratuït d’assessorament 
per a la instal∙lació de panells 
solars en teulades.

* Reprendrem els projectes de 
producció Hidroelèctrica que 
es poden fer a Ordino, amb 

col∙laboració publicoprivada.

UNITS PER ORDINO SÍ QUE VOL 
UNA PARRÒQUIA AMB UN CREI-
XEMENT REALISTA, COHERENT 
I SOSTENIBLE, DIMENSIONAT A 
ALLÒ QUE CORRESPON A UNA 
PARRÒQUIA COM LA NOSTRA. 

HABITATGE:

Els ciutadans estan molt preocupats pel 
tema dels habitatges destinats al llo-
guer. Els habitatges són perquè hi vis-
quin les famílies i no per especular.

El Govern ha de fer una moratòria a la in-
versió estrangera que tingui una durada 
suficient per reordenar la situació.

No podem continuar amb una inversió 
estrangera com la que hem tingut fins ara 
i que ha augmentat de forma despropor-
cionada el preu dels habitatges.

La inversió estrangera pot ser bona, però 
s’ha de fer de forma ordenada, si no hau-
rem de marxar nosaltres per deixar el pa-
ís als de fora.

Necessitem habitatges de lloguer a un 
preu raonable, ja que cada any tenim un 
creixement desorbitat dels preus dels llo-
guers i això no és sostenible. Hem de po-
sar-hi ordre i així doncs:

* Deslliurarem terreny públic per 
dedicar-lo a la construcció d’ha-
bitatges de lloguer a preus asse-
quibles.

* Construirem habitatges de llo-
guer a un preu raonable, mit-
jançant finançament a 25 anys 
i negociant amb l’Associació 
de Bancs d’Andorra (ABA), fent 
que els costos es financin amb 
els lloguers cobrats.

Tenim clar que són necessàries accions 
concretes i decidides per lluitar contra 
aquest greu problema social, i per això, 
liderarem el canvi de rumb per afrontar 
aquesta qüestió que necessita una solu-
ció urgent i alhora, aquests edificis aug-
mentaran el patrimoni comunal.

A conseqüència de l’augment de l’oferta 
de pisos al mercat, aconseguirem ajustar 
i millorar els preus dels lloguers.

Hem de saber fins on podem créixer. 
Quants habitants volem tenir a Ordino, 
quants en podem assumir? Per això, és ur-
gent controlar i limitar el creixement, per-
què no tenim infraestructures, ni recursos 
naturals suficients per créixer de forma in-
definida (carreteres, escoles, centre de 
salut, aigua potable, etc.).

Els governants actuals provoquen inse-
guretat als propietaris de terrenys. 

Tot i que pensem que el Govern i el Co-
mú no han d’intervenir en el mercat, tam-
bé advoquem per establir taules de refle-
xió amb tots els interlocutors i dialogar 
sobre com ordenar el nostre creixement 
i fer-lo sostenible.

ECONOMIA:

Des d’Units x Ordino treballarem per-
què Ordino s’estableixin noves empre-
ses no contaminants que respectin el 
medi ambient i el paisatge. Empreses 
que diversifiquin l’economia de la par-
ròquia amb projectes relacionats amb 
l’economia verda, les noves tecnologi-
es de la informació i l’esport. Volem em-
preses que aportin valor afegit. No vo-
lem empreses com Grifols que no apor-
taran llocs de treballs per als residents  i 
sí riscos importants per la seguretat i la 
salut pública.

Les empreses que es vulguin establir a la 
nostra parròquia han d’aportar innovació 
i emprenedoria. Empreses que facilitin la 
creació de nous llocs de treball i que per-
metin a molts dels nostres ciutadans de-
senvolupar la seva activitat laboral a Or-
dino sense haver de desplaçar-se a altres 
parròquies.

Proposarem a Govern desenvolupar a la 
nostra Parròquia una formació professio-
nal en capacitació agrària oberta a estudi-
ants d’Andorra i de l’estranger, per tal de 
preservar el futur del nostre sector agríco-
la i ramader. 
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FINANCES:

Els pròxims 4 anys suposaran un rep-
te molt rellevant amb relació a la gestió 
de les finances comunals. En la conjun-
tura econòmica actual, durant els anys vi-
nents, d’una banda, s’haurà de conviure 
amb uns tipus d’interès elevats mentres-
tant l’increment de preus no s’estabilitzi i 
això suposarà un augment de la despesa 
financera del préstec que es va contrac-
tar el 28 de març del 2008, amb una dura-
da de 25 anys, i que finalitza el 28 de març 
del 2033, així com en el cas de la necessi-
tat de nou finançament aliè. 

Per una altra banda, la primera font d’in-
gressos propis del Comú, és a dir els in-
gressos relacionats amb la construcció, 
no seran els mateixos durant els pròxims 
anys que els han estat al llarg d’aquests 
darrers anys.

Aquest increment de les despeses finan-
ceres (en el cas del finançament aliè) i de 
despeses de manteniment (a causa de 
l’increment de l’IPC), associat amb menys 
ingressos provinents de la construcció fa-
ran que el rigor en la gestió i la racionalit-
zació dels recursos públics sigui més que 
mai del tot necessària. Sobretot tenint en 
compte que un dels pilars del programa 
que Units x Ordino presenta en aquests 
comicis és trobar solucions per a la parrò-
quia en el problema de l’habitatge de llo-
guer a preu assequible, i aquestes soluci-
ons requeriran destinar importants recur-
sos econòmics.

Per aquest motiu, es revisarà l’Ordinació 
Tributària en aquells aspectes que vagin 
alineats amb la política comunal que es 
vol dur a terme i s’utilitzaran les bonifica-
cions potestatives que introdueix la Llei 
36/2021, del 16 de desembre del 2021 
de les finances comunals, en l’article 14.2 
que diu:
 
“2. Potestativament, els comuns poden 
establir, mitjançant la corresponent or-
dinació, altres bonificacions diferents de 
les obligatòries del punt anterior, sempre 
i quan existeixin raons d’interès públic, 
de política econòmica o de política soci-
al que ho justifiquin i que siguin de caràc-
ter general.”

Des d’Units x Ordino proposem mesu-
res factibles per ajudar a incentivar els llo-
guers d’habitatge a preus assequibles, 
com ara:

* Bonificar el 50% de l’impost so-
bre rendiments arrendataris a 
aquells propietaris que lloguin 
els seus habitatges amb un preu 
màxim de 10€/m2.

* Reducció el tipus de gravamen 
de l’Impost sobre transmissions 
patrimonials immobiliàries per 
aquelles adquisicions d’habitat-
ge que es destinin al lloguer du-
rant un període mínim de 5 anys 
a preu assequible.

Destinarem una partida anyal, dins del 
pressupost, a un projecte que escullin 
els ciutadans mitjançant votació. Aquest 
projecte cada any es realitzarà en un po-
ble diferent de la parròquia.

Els projectes d’inversió que siguin es-
tratègics, hauran de disposar necessà-
riament d’un informe en què s’inclou-
rà com a mínim la informació següent: 
inversió inicial, possibles desviacions 
pressupostàries, despeses de mante-
niment un cop finalitzada la inversió, 
tipus de finançament (recursos propis 
o aliens) i quin resultat econòmic o so-
cial aporta a la parròquia.

Optimitzarem els recursos econòmics 
de què disposem. D’una banda, racio-
nalitzant la despesa, i per altra optimit-
zant els excedents de tresoreria.

A TALL D’EXEMPLE, DURANT 
EL PERÍODE 2019 – 2022 EL 
COMÚ HA TINGUT EN TRESO-
RERIA UNA MITJANA DE 7 MI-
LIONS D’EUROS DELS QUALS 
NO N’HA TRET CAP MENA DE 
RENDIMENT ECONÒMIC, NI 
TAMPOC L’HA UTILITZAT PER 
AMORTITZAR DEUTE. 

BENESTAR SOCIAL:

Geriàtric: 

A Units x Ordino estem plenament 
d’acord en la necessitat d’implantació del 
geriàtric a Ordino, per la nostra gent gran. 
Però, no tan sols ha de ser un geriàtric si-
nó també ha de comportar la incorpora-
ció del centre de dia i de la llar de jubilats. 
I sobretot, que quedi el més a prop possi-
ble del centre d’Ordino. 

Per contra, no estem d’acord en la ubica-
ció del geriàtric que es va proposar. I no 
hi estem d’acord, ja que atès el nombre 
de construccions que hi haurà a la unitat 
d’actuació 21, la zona hauria de ser desti-
nada a zones d’esbarjo com ara parcs, jar-
dins, places, etc.

Joventut: 

Col∙laborarem amb els joves a l’organit-
zació de les festes majors, donant-los el 
suport necessari. Vetllarem perquè els jo-
ves tinguin espais idonis per poder de-
senvolupar els seus coneixements i ac-
tivitats. 

Continuarem creant noves activitats tant 
lúdiques com esportives: 

De 3 a 11 anys: 

* Farem activitats al llarg de tot 
l’any. (Musicals, espectacles, pin-
ta cares, etc.)

* Crearem altres itineraris a les 
nostres muntanyes, creant la 
nostra mascota ordinenca (el 
bosc del cagatió, els tamarros, 
etc.)

* Convocarem xerrades sobre ali-
mentació, intoleràncies, etc.

12 als 18 anys: 

* Portarem petits grups musicals 
andorrans i internacionals.

* X a r r a d e s  e d u c a t i v e s 
(intel∙ligència artificial, la utilitza-
ció correcta de les noves tecno-
logies)

Donarem suport a totes aquelles troba-
des o competicions que es vulguin dur a 
terme a la parròquia. 
Analitzarem les necessitats de les famíli-
es i dels joves de la parròquia i donarem 
el suport necessari. 
Crearem una comissió de joves que s’en-
carregaran d’informar al comú dels desit-
jos i preocupacions dels joves d’Ordino.

Escoltarem i ajudarem als joves empre-
nedors, tant els ordinencs com els de tot 
el país.  

GENT GRAN: 

La nostra gent gran mereix atenció i que 
se’ls escolti. Tenen molt a dir i molt a mos-
trar-nos. Des d’Units x Ordino som molt 
sensibles a tot allò que els cal, i en aquest 
sentit proposem:

- La incorporació d’un podòleg a 
la llar de jubilats

- La reubicació de la zona d’exerci-
cis físics.

- Disposar de sessions de música 
en directe, per poder ballar. 

- Continuar incentivant projectes 
com el treball de la memòria, mi-
llora en l’ús de la tecnologia, el 
funcionament d’un ordinador, 
dels telèfons o de les Apps i fer 
que siguin útils per a ells.

- Programar activitats amb pin-
tura, treballs manuals - segons 
l’època de l’any - i altres. 

- Continuar treballant per realitzar 
i millorar els viatges lúdics i cultu-
rals. 

- Promoure visites regulars als mu-
seus d’Andorra. 

- Incrementar les parcel∙les per-
què puguin cultivar els seus 
horts. 

- Fer un aïllament com cal del CAP 
i de la llar de jubilats. 

- Oferir dinars gastronòmics a la 
llar de jubilats, a un preu acces-
sible (dinars solidaris, càterings, 
etc.)

SERVEIS PÚBLICS I MANTENI-
MENT:

El poble d’Ordino i tots els ciutadans de 
la parròquia ens mereixem viure en un en-
torn natural, saludable i net.

Per fer que això sigui així i es compleixi, 
cal estar-hi a sobre i calen esforços i recur-
sos. Així doncs, les nostres propostes són:

- Serem molt curosos a estudiar i 
analitzar, l’estudi de càrregues 
de la parròquia, el quin marca 
el desenvolupament urbanís-
tic de la parròquia i, per tant, el 
seu creixement desmesurat (si 
no hi ha aigua, no pot haver-hi 
més desenvolupament).

- Analitzarem l’avaluació de to-
tes les xarxes i dipòsits per tal 
d’optimitzar l’aigua al màxim.

- Resoldre’m les mancances 
d’enllumenat públic a algunes 
zones.

- Construirem unes 250 places 
de pàrquing més a Ordino, per 
minimitzar el gran problema 
que representa poder aparcar.

- Augmentarem la recollida de 
“trastos” tres dies a la setmana.

- Potenciarem la decoració flo-
ral als jardins públics i crearem 
més espais verds. Al final de ca-
da temporada, regalarem als 
ciutadans les flors i plantes que 
hi hagi.

- Farem tots els passos de via-
nants en 3D per a més segure-
tat ciutadana.

TURISME:

Fa uns dies, l’Organització Mundial del 
Turisme (OMT) ha afegit Ordino en la llista 
dels millors pobles turístics rurals de món. 
Aquest guardó reconeix pobles pioners 
en el desenvolupament de les zones ru-
rals i la preservació del paisatge, la diver-
sitat cultural, els valors locals i les tradici-
ons culinàries.
Els organismes internacionals prestigio-
sos ens han inscrit en les seves llistes, pe-
rò no hem de perdre de vista el model de 
parròquia que volem.

Fa 3 anys, la UNESCO ha designat Ordi-
no com a Reserva de la Biosfera i aquesta 
qualificació cal mantenir-la, per tot el que:

- Desenvoluparem el programa de 
certificació destinat a reconèixer i 
celebrar l’esforç de les empreses 
que contribueixen a la preserva-
ció i conservació d’aquest espai 
natural únic. Aquestes certifica-
cions s’atorguen tant a empreses 
turístiques com ramaderes que 
han demostrat una dedicació ex-
cepcional a la protecció del medi 
ambient, la promoció de pràcti-
ques sostenibles i la salvaguarda 
dels recursos naturals dins de la 
Reserva de la Biosfera d’Ordino.

 La certificació Reserva de la Bi-

osfera és accessible per a totes 
les persones, entitats o empreses 
que desenvolupin activitats a Or-
dino i col∙laborin amb la Reserva 
de la Biosfera. En comprometre’s 
amb una gestió territorial eficaç 
i promoure activament el desen-
volupament sostenible a Ordino, 
s’esforcen per harmonitzar el crei-
xement econòmic amb la reduc-
ció de l’impacte ambiental.

- Promourem la certificació de 
productes agrícoles i artesanals 
de la Reserva de la Biosfera d’Or-
dino que s’aplica a les explota-
cions agrícoles i ramaderes ins-
crites al Registre d’Ordino, en-
globant les empreses apícoles 
i artesanals dedicades a la pro-
ducció alimentària o no alimen-
tària. 

- Estendrem la Certificació del 
Compromís per la Reserva de la 
Biosfera d’Ordino a totes les em-
preses del sector turístic, l’allotja-
ment, la restauració i els serveis. 
En definitiva, tots els actors que 
col∙laborin amb la Reserva de la 
Biosfera, remarcant la seva dedi-
cació a una gestió territorial efi-
caç, al desenvolupament soste-
nible i a la minimització de la seva 
petjada ambiental.

- Farem del turisme un catalitzador 
per al desenvolupament i benes-
tar de la parròquia.

- Implicarem directament els prin-
cipals actors del turisme d’Ordi-
no. Ens preocupa que 5 establi-
ments hotelers hagin tancat els 
darrers 4 anys.

- Reforçarem “La Casa de la Mun-
tanya” com a laboratori viu a la 
muntanya que promou la recerca 
multidisciplinària i la col∙laboració 
entre agents públics i privats. 
Aquest projecte, impulsat pel Co-
mú d’Ordino i Andorra Recerca + 
Innovació, té com a objectiu unir 
coneixement, expertesa i talent 
per impulsar l’experimentació i 
la innovació tecnològica en l’es-
port, el turisme, la recerca i la cul-
tura de muntanya. 

- Enfortirem l’economia local a tra-
vés de les petites i mitjanes em-
preses més adaptades al nostre 
territori i al foment de l’emprene-
doria.

- Utilitzarem la Casa de la Munta-
nya per proporcionar als nostres 
ciutadans, i particularment els 
més joves, coneixements sobre 
la muntanya i la seva conservació.

- Promourem les rutes naturals i 
culturals tot al llarg de l’any.

- Facilitarem l’accessibilitat als es-
pais naturals per a tothom, fins i 
tot a les persones amb mobilitat 
reduïda, tenint, però, en compte 
les limitacions que imposa l’oro-
grafia.

- Vetllarem, amb especial aten-
ció, per la recuperació, el mante-
niment i la senyalització dels ca-
mins de muntanya.

Fomentar “l’après-ski” i “l’après-mon-
tagne” al poble, profitant la baixada dels 
turistes d’Arcalís cap Andorra, de com-
pres o a sopar, per aconseguir que un bon 
nombre d’aquests es quedin a Ordino. 

Treballar amb el Govern i Andorra Turis-
me per fomentar més activitats amb Or-
dino i alhora disposar d’una oferta d’oci i 
gastronomia atractiva i incentivar les per-
noctacions als establiments hotelers de la 
parròquia és fonamental.

Algunes de les propostes que fem al res-
pecte són:

- Programar música en viu a la pla-
ça del poble.

- Incentivar les visites als museus 
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del poble.
- Organitzar jornades gastronòmi-

ques o temàtiques.
- Realitzar activitats de Ioga.
- Crear una pista de gel, a la plaça 

del CEO.
- Recuperar i reactivar el bar de bit-

lles, la zona arcade i la piscina re-
laxant del CEO

El nostre objectiu és augmentar el nivell 
d’atracció de visitants, cercant activa-
ment aquells atractius turístics, rendibles 
econòmicament, que facin d’Ordino una 
parròquia referent en camins i senderis-
me. Simultàniament cal treballar les xar-
xes socials i aprofitar els altaveus turístics, 
per assolir una presència d’Ordino fora 
de la parròquia i del país.

Fomentarem l’ús de la Plaça del Poble per 
donar-li vida, amb la instal∙lació de restau-
rants, papereries, botigues de records, 
etc. per provocar la visita del turista i fer 
que un cop hagi descobert el poble i el 
seu centre tingui ganes de tornar.

Facilitarem que els residents, turistes i visi-
tants trobin aparcament a Ordino, fent-lo 
gratuït els migdies i caps de setmana, com 
es fa a la majoria de les ciutats del món.

AGRICULTURA I MEDI AMBI-
ENT:

Units per Ordino promou la conscienci-
ació sota els principis dels objectius de 
Desenvolupament Sostenibles mitjan-
çant programes d’educació ambiental, 
involucrant al conjunt dels ciutadans en 
el consum responsable, el reciclatge i la 
reutilització. Conservar i protegir el nos-
tre ecosistema per així garantir-ne l’ús i 
accés a les pròximes generacions és una 
obligació.

Prendrem accions per conservar i preser-
var la salut de les nostres muntanyes, un 
dels patrimonis més apreciats de la nos-
tra parròquia. 

Cuidarem de la nostra vegetació autòcto-
na, per assegurar el futur dels nostres eco-
sistemes més sensibles i emblemàtics. 

Centrarem esforços per consolidar l’equi-
libri entre les necessitats actuals i els rep-
tes futurs, especialment els plantejats pel 
canvi climàtic, promovent una gestió ra-
cional o sostenible dels nostres boscos, 
pastures i espais naturals.

- Farem una gestió forestal sos-
tenible que permeti incremen-
tar la resiliència i capacitat 
d’adaptació dels boscs enfront 
dels riscos naturals:

* Riscos d’incendis, amb 
l’estudi de la creació de ta-
llafocs.

* Riscos derivats de les pla-
gues i malalties i tracta-
ments per la processionà-
ria. 

- Organitzarem la recollida de 
llenya provinent de la poda 
d’arbres.

 En aquest sentit, ens coordina-
rem amb els Quarts i els pro-
pietaris forestals d’Ordino així 
com amb la resta de Comuns, 
per tal d’establir una estratè-
gia compartida que perme-
ti sumar esforços i optimitzar 
l’eficàcia dels resultats.

- Recolzarem l’agricultura i la ra-
maderia, fent valdre la seva im-
portància com a sector clau pel 
manteniment dels paisatges i 
la qualitat dels recursos natu-
rals, així com per l’oportunitat 
de futur que representen per 
la implementació de nous mo-
dels de producció d’aliments 

de proximitat i de qualitat.
- Potenciarem i ampliarem els 

horts per la gent gran.
- Posicionarem el patrimoni na-

tural com a principal actiu de la 
parròquia, amb especial aten-
ció al Parc Natural de la Vall de 
Sorteny i la seva inclusió dins 
del Parc Pirinenc de les Tres 
Nacions, així com el reconei-
xement de la parròquia com 
a Reserva de la Biosfera de la 
UNESCO.

- Crearem espais verds públics 
destinats a l’esbarjo de les 
mascotes, amb punts d’aigua. 

- Promourem la creació d’una 
guia de recomanacions i bo-
nes pràctiques pel desenvolu-
pament d’esdeveniments es-
portius a l’entorn natural.

- Organitzarem un concurs in-
ternacional de gossos en dis-
ciplines de bellesa, exhibició, 
habilitat, etc.

CULTURA:

A Units x Ordino entenem la cultura com 
a catalitzador de les diferents sensibilitats 
i inquietuds de les persones i com a punt 
de trobada per a una millor i més propera 
convivència. Volem que Ordino sigui un 
referent en aquest àmbit, i aquí exposem 
algunes de les nostres propostes: 

- Promourem una agenda cultural 
activa.

- Escoltarem les associacions 
d’Ordino per tal de millorar les 
seves condicions.

- Apostem per la creació de fes-
tes folklòriques o per la diversi-
tat cultural d’Andorra, com ara la 
programació d’una festa en què 
es puguin reunir les diferents cul-
tures i comunitats que hi ha a An-
dorra (portuguesa, gallega, hin-
dú, filipina, anglesa, espanyola, 
francesa, russa, ucraïnesa, etc.)

- Recolzarem els projectes o tro-
bades d’arts marcials (Karate, 
Haikido,   Taekwondo, etc.)

- Conservarem i millorarem les 
festes i tradicions ordinenques 
(la nit de la candela, espectacles 
de l’esbart Valls del Nord, la festa 
de l’ossa, contrabandistes, car-
nestoltes, les festes majors, el 
contradans, les falles, etc.)

- Continuarem coordinant-nos 
amb govern per millorar la pro-

gramació de concerts musicals, 
amb promoció d’artistes locals 
i internacionals mensualment a 
l’auditori nacional. 

Farem d i fus ió  des  de l  Comú i 
col∙laborarem amb les diferents asso-
ciacions per assolir l’èxit dels esdeveni-
ments amb el saber d’uns i els recursos 
de la corporació.*

ESPORTS:

Tenim una parròquia ideal per la pràcti-
ca esportiva tot al llarg de l’any. L’atrac-
tiu d’Ordino per un turisme esportiu és 
molt rellevant, però cal vetllar a mantenir 
l’equilibri entre quantitat i qualitat.

1. Centre esportiu d’Ordino (CEO):

Amb més de 2000 usuaris aquest centre 
ha de ser un referent de l’esport com a 
element de socialització sana.

- Per als nens, practicar un esport 
pot ajudar a desenvolupar amis-
tats que se centren en activitats 
saludables, segures i agrada-
bles. 

- Els adults que practiquen un/s 
esport/s també tenen l’oportu-
nitat de formar amistats centra-
des en un estil de vida actiu. 

- Els entrenaments i competicions 
en equip ofereixen oportunitats 
de socialització més saludables i 
actives que les sessions regulars 
d’altres activitats més sedentàri-
es.

2. Centre de Tecnificació d’Esportiva 
d’Ordino (CTEO):

Obert a més de 800 esportistes dels pro-
grames de tecnificació i alt nivell de totes 
les federacions esportives (inclou esports 
individuals i esports d’equip) i als 2 clubs 
professionals (BCA i FCA) incloent els 70 
esportistes del programa ARA (Alt Rendi-
ment d’Andorra).

És el primer servei d’aquest nivell que 
s’habilita al país i permet que els esportis-
tes i els seus tècnics disposin del màxim 
d’informació de paràmetres fisiològics 
per a la millora del seu rendiment.

Farem que aquest centre sigui més inte-
grat en la vida de la parròquia.

3. Crearem més rutes de btt/ebike

4. La ruta del ferro, a més de ser referent 
de camí saludable, recuperarà la seva 
vocació artística amb la reactivació del 
simpòsium d’escultors.

5. Treballarem amb els altres comuns 
per repartir de forma equitable els 
grans esdeveniments internacionals 
tot al llarg de l’any  (ultratrails, curses, 
travesses, campus, competicions,..)

ADMINISTRACIÓ:

Els ciutadans d’Ordino són la nostra 
prioritat, els volem oferir la millor aten-
ció possible, facilitant-los els tràmits al 
màxim per evitar els desplaçaments in-
necessaris.

És just i necessari que la ciutadania gau-
deixi d’una administració comunal àgil, 
eficaç, transparent i senzilla.

D’altra banda, és imprescindible no 
oblidar els treballadors comunals. En 
aquest sentit, cal tenir cura i estar molt 
atents a la motivació del personal del 
comú.

També la transparència en la contracta-
ció pública, l’aplicació de les noves tec-
nologies, l’optimització de recursos i la 
bona gestió seran els nostres objectius.

Tot seguit apuntem les mesures que 
proposem: 

- Revisarem el funcionament ac-
tual de la corporació per valorar 
els punts de millora 

- Premiarem l’eficiència del per-
sonal per així incentivar i moti-
var els treballadors.

- Definirem correctament tots els 
llocs de treball, amb les seves 
característiques i necessitats. 

- Valorarem, amb les mateixes 
condicions, titulacions i experi-
ència en la contractació pública. 

- Facilitarem la mobilitat entre 
departaments, amb la formació 
del personal. 

- Donarem a conèixer al ciutadà 
tots els tràmits que es poden fer 
des del Comú, per evitar des-
plaçaments. 

- Agilitzarem la tramitació online 
de gestions i formularis bàsics 
(e-tràmits) 

COMUNICACIÓ: 

Ordino ha estat considerada com una 

de les millors destinacions turístiques 
que, a banda del seu atractiu, vetllen 
per la conservació del medi ambient 
i per un turisme sostenible. Cal donar 
a conèixer aquesta consideració a les 
xarxes socials d’una manera més activa. 

En temes importants per a la nostra Par-
ròquia, farem reunions informatives i 
promourem les corresponents consul-
tes populars vinculants, quan s’escai-
gui i en cas que sigui necessari. 

El Comú d’Ordino està present a di-
ferents xarxes socials com Facebo-
ok, Twitter, Instagram, Flickr i Youtube, 
l’app Visitordino, l’app Ordino es viu i 
diferents webs com Ordino.ad, Ceo.ad 
o Sorteny.ad, però cal fer-ne un ús molt 
més estratègic i direccional d’aquestes 
eines, incrementant-ne la difusió en to-
tes aquestes xarxes. 

Per arribar a assolir millors resultats en 
aquest apartat, proposem: 

- Convertirem la pàgina web de 
VisitOrdino en una app, amb di-
verses integracions offline com 
per exemple l’app de Parl’app 
de Govern. 

- Aprofitarem les diverses xarxes 
socials on el comú ja és present, 
les dinamitzarem i ampliarem 
el seu radi d’acció amb contin-
guts rellevants, com per exem-
ple donar a conèixer que l’OMT 
ens ha inclòs en la llista dels 55 
millors pobles turístics rurals del 
món. 

- Negociarem amb Andorra Te-
lecom per ampliar la xarxa amb 
targetes prepagament de da-
des subvencionades per als tu-
ristes, i poder així fomentar la 
utilització d’aquestes apps, ofe-
rint una correcta utilització.

 
- Aprofitarem l’app Ordinoesviu 

i VisitOrdino per informar de 
les activitats, tant culturals com 
esportives, que es realitzin a la 
parròquia. 

- Preservarem l’enviament d’SMS 
com a mitjà de comunicació per 
a les persones que no tinguin 
accés a internet o que no dispo-
sin de les eines específiques i ai-
xí eliminar al màxim les comuni-
cacions en format paper.
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